



Biuro Rzecznika
Małych i Średnich Przedsiębiorców

Samodzielny
Organ
Ochrony
Prawa

POLSKI ŁAD – PROPOZYCJE PODATKOWE RZĄDU I ROZWIĄZANIA ALTERNATYWNE

Podatek liniowy wprowadzony w 2004 r. zadziałał bardzo korzystnie, zarówno na budżet państwa (wzrost dochodów z podatku w 2019 r. o 12 % w porównaniu z 2018 r. i 37 % w porównaniu z 2017 r.), jak i na kondycję polskich firm.

Przez lata spełniał korzystną funkcję, umożliwiając przedsiębiorcom uzyskanie środków na inwestycje.



Rzecznik MŚP i Rada Przedsiębiorców uważają, że plany rządu dot. zmian w podatku liniowym w ramach Polskiego Ładu są nieuzasadnione.

Podatek liniowy powinien zachować dotychczasową formę.

**Jeśli jednak rząd podejmie decyzję o jej zmianie,
aby załagodzić negatywne skutki reformy,
Rzecznik proponuje szereg rozwiązań.**



CO PROPONUJE RZĄD?



Biuro Rzecznika
Małych i Średnich Przedsiębiorców

Samodzielny
Organ
Ochrony
Prawa





Reformy podatkowe w ramach Polskiego Ładu

1. Podniesienie kwoty wolnej od podatku do 30 tys. zł
2. Podniesienie II progu podatkowego (32 %) z 85 528 zł do 120 tys. zł
3. Likwidacja ryczałtowej składki zdrowotnej (z wyjątkiem osób samozatrudnionych rozliczających się ryczałtem od przychodów ewidencjonowanych) i jej zrównanie dla przedsiębiorców i pracowników (9 %)
4. Wyeliminowanie możliwości odliczania składki zdrowotnej od podatku





Korekty w ryczałtowej składce zdrowotnej dla samozatrudnionych rozliczających się ryczałtem od przychodów ewidencjonowanych

Pomimo pierwotnie zapowiadanej całkowitej likwidacji ryczałtowej składki zdrowotnej rząd zapowiedział jej pozostawienie w rozliczeniu PIT w przypadku osób samozatrudnionych rozliczających się ryczałtem od przychodów ewidencjonowanych.

Ryczałtowa składka zdrowotna będzie jednak wyższa. Podstawą naliczania ma być bowiem cała średnia pensja (100 %), a nie 75 % jak obecnie.

Zmiana ta oznacza wzrost składki zdrowotnej dla ww. samozatrudnionych z 381 zł do ok. 509 zł.



ILE BĘDĄ KOSZTOWAŁY REFORMY WPROWADZANE W RAMACH POLSKIEGO ŁADU?



Biuro Rzecznika
Małych i Średnich Przedsiębiorców

Samodzielny
Organ
Ochrony
Prawa





Koszty podniesienia kwoty wolnej od podatku do 30 tys. zł

Resort finansów szacował (jeszcze przed ogłoszeniem Polskiego Ładu), że dodatkowy **koszt podniesienia kwoty wolnej** do 30 tys. zł **to ok. 20 mld zł w skali roku**.

Po ogłoszeniu Polskiego Ładu Premier Mateusz Morawiecki mówił o **ok. 22 mld zł** wydatków budżetu i samorządów.





Sumaryczne koszty Polskiego Ładu

Deklarowany bilans kosztów Polskiego Ładu dla całej gospodarki finansów publicznych wyniesie **minus 5-7 mld zł**, w tym:

- dochody z PIT **spadną o ok. 20-22 mld zł** (w tym strata jednostek samorządu terytorialnego – **10-11 mld zł**),
- dochody NFZ **wzrosną o kilkanaście mld zł**.

Całkowity koszt realizacji Polskiego Ładu to **40-60 mld zł**, czyli **ok. 2 proc. PKB**.





Skutki Polskiego Ładu dla przedsiębiorców

- **Podatek liniowy**
 - Wzrost obciążeń dla każdego przedziału dochodów
- **Zasady ogólne**
 - Zmniejszenie obciążeń dla uzyskujących dochody do 2500 zł miesięcznie oraz pomiędzy 7000 a 10000 zł
 - Zwiększenie obciążeń dla pozostałych
- **Ryczałt od przychodów ewidencjonowanych**
 - Wzrost obciążeń



CZY ISTNIEJE ALTERNATYWA?



Biuro Rzecznika
Małych i Średnich Przedsiębiorców

Samodzielny
Organ
Ochrony
Prawa





Kwota wolna do 30 tys. zł również dla przedsiębiorców na podatku liniowym

Umożliwienie skorzystania z kwoty wolnej do 30 tys. zł przez przedsiębiorców,
rozliczających się podatkiem liniowym – podobnie jak na zasadach ogólnych





Wprowadzenie maksymalnej kwoty składki zdrowotnej

Proponujemy, analogicznie do ograniczenia podstawy wymiaru składek na ubezpieczenia społeczne do 30-krotności prognozowanego przeciętnego wynagrodzenia w gospodarce, ograniczenie maksymalnej rocznej składki zdrowotnej.

W tym przypadku, w oparciu o prognozowane przeciętne wynagrodzenie w 2021 r., **maksymalna składka** wyniosłaby 14 112,96 zł rocznie, tj. miesięcznie 1176,08 zł.



JAK REFORMY PODATKOWE POLSKIEGO ŁADU ORAZ PROPOZYCJE RZECZNIKA MŚP PRZEKŁADAJĄ SIĘ NA OBCIĄŻENIA PRZEDSIĘBIORCÓW PŁACĄCYCH PODATEK LINIOWY WG STAWKI 19 %?



Biuro Rzecznika
Małych i Średnich Przedsiębiorców

Samodzielny
Organ
Ochrony
Prawa



W przypadku dochodu 100 tys. zł miesięcznie wzięto w wyliczeniach pod uwagę tzw. daninę solidarnościową (4 %).

Dochód (brutto)		Obecny system (Podatek liniowy)			Polski Ład			Propozycja RMŚP			Propozycja Rzecznika w stosunku do:	
Miesięcznie	Rocznie	Podatek liniowy 19 % - 7,75% składki zdrowotnej	Ryczałtowa składka zdrowotna	Wysokość obciążenia podatkiem i składką zdrowotną	Podatek liniowy 19 %	Składka zdrowotna 9%	Wysokość obciążenia podatkiem i składką zdrowotną	Podatek liniowy 19% z kwotą wolną od podatku 30k	Składka zdrowotna 9% z limitem 30x	Wysokość obciążenia podatkiem i składką zdrowotną	Dzisiaj	Polskiego Ładu
2 500	30 000	146,23 zł	381,80 zł	528,03 zł	475,00 zł	225,00 zł	700,00 zł	0,00 zł	225,00 zł	225,00 zł	-57%	-68%
5 000	60 000	621,23 zł	381,80 zł	1 003,03 zł	950,00 zł	450,00 zł	1 400,00 zł	475,00 zł	450,00 zł	925,00 zł	-8%	-34%
7 500	90 000	1 096,23 zł	381,80 zł	1 478,03 zł	1 425,00 zł	675,00 zł	2 100,00 zł	950,00 zł	675,00 zł	1 625,00 zł	10%	-23%
10 000	120 000	1 571,23 zł	381,80 zł	1 953,03 zł	1 900,00 zł	900,00 zł	2 800,00 zł	1 425,00 zł	900,00 zł	2 325,00 zł	19%	-17%
13 068	156 816	2 154,15 zł	381,80 zł	2 535,95 zł	2 482,92 zł	1 176,12 zł	3 659,04 zł	2 007,92 zł	1 176,08 zł	3 184,00 zł	26%	-13%
15 000	180 000	2 521,23 zł	381,80 zł	2 903,03 zł	2 850,00 zł	1 350,00 zł	4 200,00 zł	2 375,00 zł	1 176,08 zł	3 551,08 zł	22%	-15%
20 000	240 000	3 471,23 zł	381,80 zł	3 853,03 zł	3 800,00 zł	1 800,00 zł	5 600,00 zł	3 325,00 zł	1 176,08 zł	4 501,08 zł	17%	-20%
30 000	360 000	5 371,23 zł	381,80 zł	5 753,03 zł	5 700,00 zł	2 700,00 zł	8 400,00 zł	5 225,00 zł	1 176,08 zł	6 401,08 zł	11%	-24%
40 000	480 000	7 271,23 zł	381,80 zł	7 653,03 zł	7 600,00 zł	3 600,00 zł	11 200,00 zł	7 125,00 zł	1 176,08 zł	8 301,08 zł	8%	-26%
50 000	600 000	9 171,23 zł	381,80 zł	9 553,03 zł	9 500,00 zł	4 500,00 zł	14 000,00 zł	9 025,00 zł	1 176,08 zł	10 201,08 zł	7%	-27%
100 000	1 200 000	19 337,89 zł	381,80 zł	19 719,69 zł	19 666,67 zł	9 000,00 zł	28 666,67 zł	19 191,67 zł	1 176,08 zł	20 367,74 zł	3%	-29%

JAK REFORMY PODATKOWE POLSKIEGO ŁADU ORAZ PROPOZYCJE RZECZNIKA MŚP PRZEKŁADAJĄ SIĘ NA OBCIĄŻENIA PRZEDSIĘBIORCÓW PŁACĄCYCH PODATEK NA ZASADACH OGÓLNYCH?



W przypadku dochodu 100 tys. zł miesięcznie wzięto w wyliczeniach pod uwagę tzw. daninę solidarnościową (4 %).

Dochód (brutto)		Obecny system (Zasady ogólne)			Polski Ład			Propozycja RMŚP			Propozycja Rzecznika w stosunku do:	
Miesięcznie	Rocznie	Skala podatkowa z kwotą wolną 3k	Ryczałtowa składka zdrowotna	Wysokość obciążenia podatkiem i składką zdrowotną	Skala podatkowa z kwotą wolną od podatku 30k i progiem podatkowym 120k	Składka zdrowotna 9% bez możliwości odliczenia	Wysokość obciążenia podatkiem i składką zdrowotną	Skala podatkowa z kwotą wolną od podatku 30k i progiem podatkowym 120k	Składka zdrowotna 9% z tzw. 30x ZUS	Wysokość obciążenia podatkiem i składką zdrowotną	Dzisiaj	Polskiego Ładu
2 500	30 000	52,47 zł	381,80 zł	434,27 zł	0,00 zł	225,00 zł	225,00 zł	0,00 zł	225,00 zł	225,00 zł	-48%	0%
5 000	60 000	477,47 zł	381,80 zł	859,27 zł	425,00 zł	450,00 zł	875,00 zł	425,00 zł	450,00 zł	875,00 zł	2%	0%
7 500	90 000	963,09 zł	381,80 zł	1 344,89 zł	850,00 zł	675,00 zł	1 525,00 zł	850,00 zł	675,00 zł	1 525,00 zł	13%	0%
10 000	120 000	1 794,74 zł	381,80 zł	2 176,54 zł	1 275,00 zł	900,00 zł	2 175,00 zł	1 275,00 zł	900,00 zł	2 175,00 zł	-0%	0%
13 068	156 816	2 783,89 zł	381,80 zł	3 165,69 zł	2 256,76 zł	1 176,12 zł	3 432,88 zł	2 256,76 zł	1 176,08 zł	3 432,84 zł	8%	-0%
15 000	180 000	3 402,13 zł	381,80 zł	3 783,93 zł	2 875,00 zł	1 350,00 zł	4 225,00 zł	2 875,00 zł	1 176,08 zł	4 051,08 zł	7%	-4%
20 000	240 000	5 002,13 zł	381,80 zł	5 383,93 zł	4 475,00 zł	1 800,00 zł	6 275,00 zł	4 475,00 zł	1 176,08 zł	5 651,08 zł	5%	-10%
30 000	360 000	8 202,13 zł	381,80 zł	8 583,93 zł	7 675,00 zł	2 700,00 zł	10 375,00 zł	7 675,00 zł	1 176,08 zł	8 851,08 zł	3%	-15%
40 000	480 000	11 402,13 zł	381,80 zł	11 783,93 zł	10 875,00 zł	3 600,00 zł	14 475,00 zł	10 875,00 zł	1 176,08 zł	12 051,08 zł	2%	-17%
50 000	600 000	14 602,13 zł	381,80 zł	14 983,93 zł	14 075,00 zł	4 500,00 zł	18 575,00 zł	14 075,00 zł	1 176,08 zł	15 251,08 zł	2%	-18%
100 000	1 200 000	31 268,79 zł	381,80 zł	31 650,59 zł	30 075,00 zł	9 000,00 zł	39 075,00 zł	30 075,00 zł	1 176,08 zł	31 251,08 zł	-1%	-20%

JAK REFORMY PODATKOWE POLSKIEGO ŁADU ORAZ PROPOZYCJE RZECZNIKA MŚP PRZEKŁADAJĄ SIĘ NA WYNAGRODZENIA OSÓB ZATRUDNIONYCH NA UMOWĘ O PRACĘ?



W przypadku dochodu 100 tys. zł miesięcznie wzięto w wyliczeniach pod uwagę tzw. daninę solidarnościową (4 %).

Dochód (po odliczeniu składek społecznych)		Obecny system (umowa o pracę)			Polski Ład			Propozycja RMŚP			Propozycja Rzecznika w stosunku do:	
Miesięcznie	Rocznie	Skala podatkowa z kwotą wolną 3k	Składka zdrowotna 9% (z możliwością odliczenia 7,75%)	Wysokość obciążenia podatkiem i składką zdrowotną	Skala podatkowa z kwotą wolną od podatku 30k i progiem podatkowym 120k	Składka zdrowotna 9% bez możliwości odliczenia	Wysokość obciążenia podatkiem i składką zdrowotną	Skala podatkowa z kwotą wolną od podatku 30k i progiem podatkowym 120k	Składka zdrowotna 9% z tzw. 30x ZUS	Wysokość obciążenia podatkiem i składką zdrowotną	Dzisiaj	Polskiego Ładu
2 500	30 000	144,99 zł	225,00 zł	369,99 zł	0,00 zł	225,00 zł	225,00 zł	0,00 zł	225,00 zł	225,00 zł	-39%	0%
5 000	60 000	376,24 zł	450,00 zł	826,24 zł	382,50 zł	450,00 zł	832,50 zł	382,50 zł	450,00 zł	832,50 zł	1%	0%
7 500	90 000	630,61 zł	675,00 zł	1 305,61 zł	807,50 zł	675,00 zł	1 482,50 zł	807,50 zł	675,00 zł	1 482,50 zł	14%	0%
10 000	120 000	1 268,51 zł	900,00 zł	2 168,51 zł	1 232,50 zł	900,00 zł	2 132,50 zł	1 232,50 zł	900,00 zł	2 132,50 zł	-2%	0%
13 068	156 816	2 019,89 zł	1 176,12 zł	3 196,01 zł	2 176,76 zł	1 176,12 zł	3 352,88 zł	2 176,76 zł	1 176,08 zł	3 352,84 zł	5%	-0%
15 000	180 000	2 488,40 zł	1 350,00 zł	3 838,40 zł	2 795,00 zł	1 350,00 zł	4 145,00 zł	2 795,00 zł	1 176,08 zł	3 971,08 zł	3%	-4%
20 000	240 000	3 700,90 zł	1 800,00 zł	5 500,90 zł	4 395,00 zł	1 800,00 zł	6 195,00 zł	4 395,00 zł	1 176,08 zł	5 571,08 zł	1%	-10%
30 000	360 000	6 125,90 zł	2 700,00 zł	8 825,90 zł	7 595,00 zł	2 700,00 zł	10 295,00 zł	7 595,00 zł	1 176,08 zł	8 771,08 zł	-1%	-15%
40 000	480 000	8 550,90 zł	3 600,00 zł	12 150,90 zł	10 795,00 zł	3 600,00 zł	14 395,00 zł	10 795,00 zł	1 176,08 zł	11 971,08 zł	-1%	-17%
50 000	600 000	10 975,90 zł	4 500,00 zł	15 475,90 zł	13 995,00 zł	4 500,00 zł	18 495,00 zł	13 995,00 zł	1 176,08 zł	15 171,08 zł	-2%	-18%
100 000	1 200 000	23 757,57 zł	9 000,00 zł	32 757,57 zł	30 651,67 zł	9 000,00 zł	39 651,67 zł	30 651,67 zł	1 176,08 zł	31 827,74 zł	-3%	-20%

**PRZEDSTAWIONA PROPOZYCJA RZECZNIKA MŚP WPŁYNIE NA
WYSOKOŚĆ DOCHODÓW BUDŻETU PAŃSTWA.**

**PO ZATWIERDZENIU PROPOZYCJI PRZEZ RADĘ
PRZEDSIĘBIORCÓW, RZECZNIK ZWRÓCI SIĘ DO MINISTRA
FINANSÓW O WYLICZENIE SKUTKÓW FINANSOWYCH**



Biuro Rzecznika
Małych i Średnich Przedsiębiorców

Samodzielny
Organ
Ochrony
Prawa



NIEKTÓRE Z PROPOZYCJI ZREKOMPENSOWANIA BUDŻETOWI PAŃSTWA UBYTKU DOCHODÓW





Podatek od przychodu spółek niemających rezydencji w Polsce, a osiągających przychód w Polsce (na wzór podatku cyfrowego)

- podatek przychodowy dla korporacji zagranicznych uzyskujących dochody na terenie Polski (nie tylko z działalności cyfrowej, ale także np. działalności wysyłkowej)
- stawka podatku w granicach 0,5 - 1,5 % przychodu (wg szacunków sprzed kilku lat wpływy wyniosłyby 3-4 mld zł. Z racji rozwoju rynku e-commerce obecnie nawet 6-8 mld zł zależnie od bazy podatkowej)





Podatek od przychodu spółek niemających rezydencji w Polsce, a osiągających przychód w Polsce (na wzór podatku cyfrowego)

- obowiązek ustanowienia przedstawiciela podatkowego w Polsce, który w imieniu spółki dokonywałby deklaracji i rozliczeń transakcji oraz pilnował zapłaty podatku (adwokat/radca prawny/doradca podatkowy w celu uniknięcia tzw. „słupów”)
- wszystkie transakcje dokonywane na rachunek banku w Polsce, który miałby obowiązek raportować do KAS informacje o wszystkich transakcjach spółki
- wprowadzenie kar (w tym dla przedstawiciela podatkowego – równolegle wprowadzenie gwarancji i obowiązku ubezpieczenia od odpowiedzialności)



Zastąpienie podatku dochodowego CIT podatkiem przychodowym

- zamiana podstawy opodatkowania z dochodu na przychód z równoczesnym obniżeniem stawki opodatkowania do wartości od 0,5 % do 1,5 %
- podatek dotyczyłby przedsiębiorstw posiadających status osób prawnych
- w celu zachęcenia przedsiębiorstw, możliwe wprowadzenie odliczenia od podatku przychodowego wartości podatku od nieruchomości (na okres 6-10 lat) – (do dyskusji)

Rok	Przychody ogółem (mld)	Dochody (mld)	Zapłacony CIT ogółem (mld)	Relacja CIT/przychód [%]	Podatek przychodowy 1,49 % (mld)
2005	2.192,5	153,5	20,6	0,94	32,7
2018	5.813,0	437,5	45,3	0,76	86,6



**Zapraszamy do zgłaszania
innych propozycji zrekompensowania
ubytku dochodów na adres:**

rada.przedsiębiorcow@rzecznikmsp.gov.pl



Biuro Rzecznika
Małych i Średnich Przedsiębiorców

Samodzielny
Organ
Ochrony
Prawa

DZIĘKUJĘ ZA UWAGĘ



Biuro Rzecznika
Małych i Średnich Przedsiębiorców

Samodzielny
Organ
Ochrony
Prawa



Biuro Rzecznika
Małych i Średnich Przedsiębiorców

Samodzielny
Organ
Ochrony
Prawa

POLSKI ŁAD – PROPOZYCJE PODATKOWE RZĄDU I ROZWIĄZANIA ALTERNATYWNE